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دوباره افتخار شهر شدی
قرار بود بازی الاتحاد و سپاهان در ورزشگاه نقش جهان اصفهان برگزار شود. 
تیم الاتحاد درحالی که برخی از یاران اصلی  اش مانند کریم بنزما را در ترکیب 
نداشت، وجود تندیس سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در ورزشگاه را بهانه 
کرد و در مجموعه ورزشــی  نقش جهان حاضر نشــد. در پاســخ بــه این اقدام 
تیم الاتحاد عربستان، سازمان زیباسازی شــهرداری تهران اقدام به نمایش 
گسترده تصاویر شهید حاج قاسم سلیمانی در شهر کرد و پایتخت بار دیگر با 
تصاویر قهرمان ملی که زیر آن عبارت »از چشــم هایش می هراسند« نوشته 
شده است، مزین شد. کاربران توییتر هم با اســتفاده از عبارت »از مجسمه 

حاج قاسم هم می ترسند« این موضوع را در فضای مجازی بازنشر کردند.

معمایمعمایچشمهعلیچشمهعلی
همشهری به چرایی خشک شدن چشمه علی در شهرستان ری طی سنوات اخیر پرداخت

زینبزینالزادهپروژه
روزنامه نگار

چهارشنبه چهارشنبه 1212 مهر  مهر 14021402- شماره - شماره 89008900چهارشنبه چهارشنبه 1212 مهر  مهر 14021402- شماره - شماره 89008900
شهروندبورسیمیشود

داوود قربانیان، مدیرعامل شرکت »شهروند«: بخشی از سهام فروشگاه »شهروند« در بورس عرضه می شود. 
این موضوع هم کمک به فروشگاه در پیاده سازی الزامات بورس و شفاف سازی می کند و هم از نظر سهامداری 

منافعی را برای سهامدار که شهرداری است، به دنبال خواهد داشت.

افتتاح20بوستانمادروکودکدر10منطقه
حسین نظری، معاون خدمات شهری شهرداری تهران: 2بوستان در منطقه یک، 2بوستان در منطقه۳، 2بوستان 
در منطقه۴، 2بوستان در منطقه۸، یک بوستان در منطقه۷، 2بوستان در منطقه۱۳، 2 بوستان در منطقه۱۴، 

۳بوستان در منطقه۱۵، 2بوستان در منطقه۱۶ و 2بوستان در منطقه2۰ بوستان مادر و کودک شدند.

ساماندهیدستفروشانبازاربلورمیدانشوش
محمدامین سالاری پور، شهردار منطقه۱۶: با همکاری شرکت ساماندهی مشاغل شهرداری تهران، جانمایی 
و غرفه بندی برای دستفروشان محور صابونیان در دستور کار قرار گرفت و حدود ۱۵۰ غرفه در بوستان در ضلع 

شمال میثاق واقع در فاصله ۱۵۰متری محور صابونیان ایجاد شد.

پایشلحظهایناوگانحملونقلدانشآموزیدرتهران
احمد قیومــی، فرمانــدار تهــران: از طریق ســامانه درنظر گرفته شــده نحــوه خدمات دهی ســرویس های 
مدارس رصد و پایش می شود. در حقیقت بارگذاری اطلاعات و رصد لحظه ای تمامی رانندگان و مسیرهای 

حمل ونقل دانش آموزی انجام می شود.

چرابنیادمسکنرشتوامروستاییانراپرداختنمیکند
با اینکــه رئیس جمهور محتــرم همواره بر کمــک و حمایت 
از روســتاییان و محرومان تأکید می کنند، اما هنوز هســتند 
سازمان هایی که نســبت به آن بی توجهی می کنند. نمونه آن 
بنیاد مسکن رشت است. چند وقت پیش که جهت اخذ وام برای 
بازسازی منزل روستایی خود به این سازمان مراجعه کردم پاسخ 
دادند که بودجه تخصیص داده شده برای این نوع وام تمام  شده 
است. چنین پاسخی عجیب است و اصلا قابل قبول نیست چرا 
که میزان وامی که در اختیار هر سازمان قرار می گیرد متناسب 

با برآوردی است که از جمعیت و افراد خواهان آن وام می شود.
تقویازرشت

ازسالمندانوبازنشستگانقدردانیشود
در حــال حاضر دریافــت کارت منزلــت برای ســالمندان و 
بازنشستگان در قبال دریافت مبلغی تحت عنوان حق عضویت 
صورت می گیرد. همه می دانند که بازنشســتگان جزو اقشــار 
کم درآمــد و در عین حال پرخرج هســتند. ایجــاد امکانات 
این چنینی از مشکلات مالی آنها کم نمی کند اما به نوعی فقط 
قدردانی از زحماتی است که طی سال های طولانی برای خدمت 

به مردم و کشورشان متحمل شده اند.
هاشمیازتهران

تامیندستگاهسیتیاسکنبرایبیمارانسنگینوزن
 استان خوزستان و شهر اهواز حتی یک دستگاه سی تی اسکن 
مخصوص بیماران سنگین وزن ندارد. این کمبود باعث دردسر 
و مشکل برای بیمارانی با این شرایط شده و آنها مجبورند برای 
انجام سی تی اسکن به استان های دیگر بروند. از مسئولان ذیربط 
خواهشمندیم حداقل یک دستگاه سی تی اسکن جهت استفاده 
این بیماران تهیه و در اختیار مراکز درمانی این استان قرار دهند.
کیاییازخوزستان

مشکلاتاعصابورواننیازمندتوجهبیشتریاست
به  نظر می رســد مســئولان باید فکری جدی برای مشکلات 
اعصاب و روان داشته باشند چرا که در جامعه با افراد نابهنجار 
که رفتارهای ناموجه و بیمارگونه دارند بسیار مواجه می شویم. 
مشکل قشر خاصی نیست و برخی مسائل اقتصادی و اجتماعی 
هم باعث گسترش مســائل اعصاب و روان شده است. جا دارد 
مسئولان بهداشت و سلامت جامعه با تدابیر مناسب برای آرامش 

روان جامعه برنامه های اجرایی داشته باشند.
سلمانیازتهران

متکدیانشهرملایرجمعآوریشوند
 مدتی است که تعداد متکدیان و افراد بی خانمان در سطح شهر 
ملایر بسیار زیاد شده اســت؛ طوری که تقریبا تمام پیاده روها 
و معابر پر رفت وآمد این شــهر را به خود اختصاص داده اند. این 
وضعیت باعث نگرانی و ناامنی برای خانواده ها شــده است. از 
شهرداری این شهر درخواست داریم تا نسبت به جمع آوری و 

ساماندهی این افراد اقدام کنند.
علیمردانیازملایر

بهشکایاتتأخیردرپرداختوامازدواجرسیدگیشود
ثبت شکایت برای تأخیر در پرداخت وام ازدواج یک کار بیهوده 
و وقت تلفن کردن است. 27فروردین1402 در سامانه شکایات 
بانک مرکزی ثبت شــکایت کردیم که هنوز به نتیجه نرسیده 
است؛ بدتر اینکه صف شــکایات هنوز تکان نخورده و این بدان 
معناســت که به این شکایات اصلا رســیدگی نمی شود. برای 
یک وام که کفــاف اجاره و رهن خانــه در مناطق پایین تهران 
را هم نمی دهد چقدر باید صبر کرد، با این ســبک پاسخگویی 
به شکایت، این حس القا می شود که این سامانه ثبت شکایات 

سرکاری و دکوری است.
زوجمنتظروامازدواجازتهران

مشکلسامانه»برقمن«رارفعکنید
 تقریبا از خرداد ماه سال جاری سامانه و اپلیکیشن »برق من« 
دچار اختلال شــده و هر بار که جهت اطلاع از وضعیت قبض 
و یا پرداخت آن قصد ورود به سامانه را داریم بعد از دریافت کد 
امنیتی دیگر نمی توانیم مراحل بعدی را در ســامانه مشاهده و 
تکمیل کنیم. از مسئولان ســازمان برق و طراحان این سامانه 

درخواست داریم این مشکل را رفع کنند.
علیاکبریازتهران

برخیازکلاسهایدرساستانخراسانجنوبیمعلمندارند
با اینکه چند روزی است از شــروع مدارس گذشته متأسفانه 
برخی از کلاس های درس در استان خراسان جنوبی هنوز بدون 
معلم هستند که این وضعیت قابل توجیه نیست. مگر آموزش و 
پرورش نباید قبل از شروع سال تحصیلی جدید نسبت به تامین 
کادر و نیروی آموزشی اقدام کند؟ سؤال ما از مسئولان آموزش و 

پرورش استان این است که این شرایط تا کی ادامه دارد؟
مادریکدانشآموزازاستانخراسانجنوبی

ابهاموتعلیقدرساختواحداث»اکوپارک«شهرصدرا
 حدود 3 سال پیش شهرداری شــهر صدرا در استان فارس به 
مردم وعده داد که به زودی اکوپارکی جهــت گذراندن اوقات 
فراغت احداث خواهد شد. متولی این پروژه هم شرکت عمران 
بود که یک  سال بعد از آن اعلام کرد طرح این اکوپارک توسط 
دانشگاه شیراز در حال طراحی است. متأسفانه هنوز هیچ اقدامی 
در این خصوص انجام نشده و شــنیده ها حاکی از آن است که 
شهرداری منابع مالی لازم برای انجام این پروژه را ندارد. قاعده 
این اســت که قبل از اقدام به طراحی یک پروژه منابع مالی آن 
برآورد و تامین شود نه اینکه اول وعده آن را بدهند و بعد به این 

نتیجه برسند که توان مالی انجام آن را ندارند.
منصوریازشیراز

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

عکس نوشت  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه

در دیــدار مردمــی با حضور رئیس شــورای اســلامی شــهر تهــران و 1
رئیس کمیته نظارت و حقوق شــهروندی شــورا در آســتان مقدس 
امامــزاده صالــح )ع( شــرکت کــردم و در آن بــه درخواســت های 

شهروندان حاضر رسیدگی شد.

سیدمهدی صباغ

منطقه

در راســتای اجــرای پروژه هــای توســعه محلــه ای در غــرب تهــران، 9
روند اجرای عملیات عمرانی در خیابان های دســتغیب و هاشمی، 
مجموعه شــهربانو، مخزن آب بوستان شــادی و اقدامات ترافیکی 
پایانه قدرت پاکی را بررســی کردیم. در حال حاضر عملیات اصلاح 

جداول و کفپوش ها در مرحله کامل شدن است.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه

جهت رسیدگی به 2پرونده مهم در کمیسیون ماده ۵ حاضر شدم 5
و پرونده ها رســیدگی شــد و آرای لازم که به نفع شــهر و شهروندان 

محترم بود، اخذ شد.

احسان شریفی

منطقه

پنجمین نشست مدیران آموزش های شهروندی را در منطقه برگزار 12
کردیم و مهدی امیری، مدیرکل آموزش های شــهروندی شهرداری 
تهران و معاونان و مدیران ستادی، معاون امور اجتماعی و فرهنگی 
شهرداری منطقه ۱2و مدیران آموزش شهروندی شهرداری مناطق 

22گانه در این نشست حضور داشتند.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه

در بوستان گلستانه با حضور ۴۰۰نفر از سالمندان مراسمی با عنوان 18
یاد ایام جوانی برگزار شد که افتخار داشتم لحظاتی در کنار عزیزان 

باشم و با آنها گفت وگو کنم.

محمد جواد خسروی

منطقه

طی مراسمی با حضور مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی 3
و معماری شورای اسلامی شهر تهران و جمعی از مدیران و کارکنان 
این منطقه  شــرکت کردم و از خادمان اربعین حســینی شــهرداری 

منطقه در مرز چذابه تجلیل شد.

حمید جوانی

منطقه

میزبان مدیرکل سلامت شــهرداری تهران بودم و در حضور ایشان 11
سامانه مترجم آنلاین برای ناشنوایان رونمایی شد.

سید محمد موسوی

منطقه

طرح ساماندهی دستفروشــان بازار بلور میدان شوش که دغدغه 16
2۰ســاله بــود، آغــاز شــده اســت. بازدیــدی از ایــن محــور و فراینــد 

ساماندهی داشتم.

محمدامین سالاری پور

منطقه

بــه مناســبت هفتــه دفاع مقــدس و ســالروز ولادت حضــرت 7
رسول اکرم)ص( با ایثارگران شاغل در منطقه دیدار کردیم.

نصرالله آبادیان

منطقه

طی آیین پلاک کوبی معابر دارالمومنین تهران که با همراهی رئیس 14
بنیاد شهید و جمعی از مدیران شهری برگزار شد، یک معبر در این 
منطقه به نام مبارک شهیدان »حسنعلی و رجبعلی شاکری« مزین 

شد و در این آیین شرکت کردم و پیگیری های لازم را انجام دادم.

امیر یزدی

منطقه

در مراسم افتتاح نخستین مرکز درمان ناباروری سطح ۳ کشور در 20
بیمارستان فیروزآبادی شهرری شرکت کردم. این مراسم با حضور 
وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی، تولیت آســتان مقدس 
حضرت عبدالعظیم)ع(، شهردار منطقه، سرپرست فرمانداری ویژه 
شهرستان ری، رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران، رئیس و مدیران 
بیمارســتان فیروزآبادی و مســئول موقوفــات آیــت الله فیروزآبادی 
برگزار شد تا با روش ها و اقدامات پیشرفته در جنوب تهران امکان 

فرزندآوری برای زوج  ها به صورت رایگان فراهم شود.

رضا شنگی

منطقه

روز دوشنبه در بیست وپنجمین جلسه ملاقات مردمی حضور پیدا 2
کردم و ضمــن دیــدار و گفت وگو با شــهروندان به درخواســت های 

آنان رسیدگی شد.

مهدی صالحی

منطقه

روز گذشته همزمان با میلاد حضرت رسول)ص( و هفته وحدت، 10
افتخار این را داشتیم که با حضور در منزل شهیدان احمد و محمود 
نعمتی و سعید و ناصر صفاری با خانواده این شهدای معظم دیدار 

و گفت وگو کنیم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه

هماهنگی هایــی بــرای ایجــاد مهــد ســالمندان در بوســتان 6
نظامی گنجوی انجام شده است تا فضایی برای ارتقای فعالیت های 
اجتماعی شهروندان سالمند قلب پایتخت باشد. درحال حاضر این 

موضوع را پیگیری می کنم.

مرتضی روحانی

منطقه

بازدید میدانی از مجموعه ساصد با همراهی مجید باقری، معاون 13
برنامه ریزی و ســرمایه انسانی شــهرداری تهران داشــتم که آخرین 
اقدامــات انجــام شــده و نیازهــای این پــروژه مــورد بحث و بررســی 

قرار گرفت .

محمد هادی علی احمدی

منطقه

در جلســه پایــش و ارزیابــی مســیل ها و قنــوات شــرکت کــردم و 19
دســتورات مربوط بــه لایروبــی نهرهــا و کانال ها بــرای جلوگیــری از 

آب گرفتگی و آب ماندگی داده شد.

تورج فرهادی

منطقه

روز دوشنبه در چهلمین جلسه ملاقات مردمی حضور داشتم که به 4
مطالبات شهروندان منطقه رسیدگی شد.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه

روز دوشــنبه بــه همراه برخــی از مدیــران شــهری با خانواده شــهید 17
دورانی دیدار کردیم و ضمن دلجویی از خانواده شهید، لوح تقدیری 

به رسم یادبود تقدیم خانواده شهید شد.

رضا سیفی

منطقه

نودوششمین جلسه پاسخگویی و بیست وششمین هفته ملاقات 8
مردمی  را داشتم و پرونده های شهرســازی و دیگر درخواست های 

شهری مورد بررسی قرار گرفت.

فاطمه تنهایی

منطقه

در نهمین نشســت قرارگاه اجتماعی حضور داشتم و موضوعات و 15
چالش های اجتماعی را بررسی کردم و دستورات لازم برای پیگیری 

آنها داده شد.

محمد شیری

منطقه

بــه مناســبت روز آتش نشــان از پرســنل آتش نشــانی منطقــه 2۱و 21
خدمات آنها برای تامین ایمنی شهروندان قدردانی کردیم.

رضا پوریافر

منطقه

به منظور بارگذاری پروژه عمرانی دوربرگردان غیر هم سطح غرب به 22
شرق بزرگراه شهید همدانی در محدوده بلوار شهید اردستانی موسوم 
به R11 و رایزنــی با یکی از معارضیــن این پروژه با یکی از موسســات 

تحقیقاتی به منظور حل و فصل موضوعات فی مابین دیدار کردم.

مسعود نصرتی

...
ری
شه
هم
لو
درخواستشهروند:بلوار قیام و نبی اکرم)ص( در منطقه14 از معابر ا

اصلی شهر تهران به شمار می رود، اما به دلیل روشنایی کم و محدود، 
شهروندان به ویژه زنان و دختران در هنگام  تردد در این مسیر امنیت 
لازم را ندارند و شــب ها کمتر از این محل  تردد می کنند. مسئولان 
شهرداری روشنایی های این محدوده را بیشتر کنند تا هم شهر،  زیبا و 

هم امنیت آن بیشتر شود.

پاسخمسئول: امیر یزدی، شهردار منطقه14 از آغاز عملیات تأمین 
روشــنایی و نصب 1۵پایه چراغ در بلوار قیام برای توسعه و افزایش 
امنیت و زیبایی خبر می دهد و می گوید: »تأمین روشــنایی در نقاط 
بی دفاع شهری و آرامش و رفاه شهروندان از اهمیت زیادی برخوردار 
است. اهالی با زیباتر شدن سیمای بصری محل سکونتشان حس تعلق 
بیشتری خواهند کرد. به همین دلیل تأمین روشنایی معابر، بوستان ها 
و فضاهای عمومی منطقه در اولویت کار مسئولان قرار دارد. عملیات 
بتن ریزی و اقدامات اولیه برای نصب پایه چراغ ها در راســتای تأمین 
روشنایی در بلوار قیام و خیابان شاه آبادی در حال اجراست.« یزدی 
می افزاید: » روشن شدن بلوار نبی اکرم)ص( هم در اولویت برنامه های 
ماســت که به زودی انجام می شــود و اهالی دیگر با مشکل کمبود 

روشنایی در این محدوده مواجه نخواهند بود.«

درخواستشهروند: شهروندی در تماس با روزنامه همشهری می گوید: » افرادی که مسیر همیشگی و 
روزانه شان از میدان فتح و بزرگراه یادگار امام است همیشه در ترافیک سنگین این بخش از منطقه گرفتار 
و ساعت ها وقت و انرژی شان در این مسیر به دلیل گره ترافیکی تلف می شود. این مشکل بارها توسط اهالی 
در سامانه137 ثبت شده اما هیچ نتیجه ای نداشــته و حتی تقاضای خود را در این زمینه برای مسئولان 
نوشته ایم تا هر طور شده آن را برطرف کنند اما همچنان ما در اینجا با دردسرهای ترافیکی همراه هستیم.«

پاسخمسئول:برای از بین بردن این مشکل ضرورت داشــت که با معارضــان پروژه امتداد شاخه غربی 
بزرگراه یادگار امام که در نزدیکی میدان فتح قرار گرفته به توافق می رسیدیم. پس از بررسی کارشناسان 
متوجه شدیم که سوله های 13 گانه در مسیر طرح قرار دارند که با مسئولان آنها جلسه برگزار کردیم تا به 
نتیجه رسیدیم و اکنون  این 13سوله در برنامه تخریب قرار گرفته است.  سیدمحمدرحیم مرتضوی شهردار 
منطقه9 با بیان این مطلب می گوید: » با توجه به نقش مهمی که شریان های بزرگراهی در تسهیل گره های 
ترافیکی و کاهش زمان سفر از جنوب به شــمال و برعکس در کلانشهر تهران ایفا می کنند، با تلاش های 
شبانه روزی مجموعه شهری در منطقه9، قفل 10ساله اتصال بزرگراه یادگار امام به میدان فتح با تخریب 
سوله های معارض شکسته شد.« وی می افزاید: »در همین راســتا عملیات تخریب 13سوله به مساحت 
38هزارو600 متر که 18هزارو600 متر معارض پروژه مذکور بود، انجام شد. این سوله ها در ضلع شرقی میدان 
فتح به عنوان یکی از معارضان نهادی که قبلاً متعلق به آموزش و پرورش بوده، طی تفاهمنامه ای به شهرداری 
واگذار شد. به شهروندان نوید می دهیم که به زودی دیگر در این محدوده با گره ترافیکی روبه رو نخواهند 
شد.«  شهردار منطقه9 اضافه می کند: »پروژه امتداد شاخه غربی بزرگراه یادگار امام از میدان هرمزان شروع 

می شود و پس از گذر از میدان فتح و بلوار 4۵متری زرند به بزرگراه شهید بروجردی متصل می شود.«

بابهرهبرداریواجرای2پروژهمهمدرپایتخت،شهروندان
شاهدتحولیبزرگخواهندبود؛چراکهمدیریتشهری

ششمازابتدایآغازبهکارش،نویدتحولیکالبدیراداد
وگامهاییهمدرراســتایتحققآنبرداشت.تکمیلو
بهرهبرداریازپروژههایرهاشدهوایجادظرفیتهایجدید
ازجملهاقداماتیهستندکهدردستورکارشهرداریتهران
قرارگرفتهاست.پایانهجدیدشرقتهرانوساختمجموعه
ورزشیدراطرافشهرآفتاب،نمونههمیناقداماتهستند.

دروغسازیازبیهوشیدخترنوجوان
موضوع حجاب و عدم رعایت قانون توسط هنجارشــکنان همچنان موضوعی داغ 
در جامعه است. اگر سوار مترو شده باشید و مسافر هرروزه این ناوگان باشید شاهد 
هســتید که مأموران انتظامی در مترو بدون درگیری لفظــی و برخورد فیزیکی با 
هنجارشکنان، فقط صرف بیان یک جمله تذکر رعایت حجاب می دهند، اما چند روز 
گذشته در فضای مجازی شایعات مبنی بر ضرب و شتم دختر جوانی در مترو توسط 
مأموران مترو به دلیل عدم رعایت حجاب منتشر شده و ادعا کرده اند به دلیل ضرباتی 
که به این دختر توسط مأموران وارد شده او دچار مصدومیت جدی شده و در حال 

حاضر در بیمارستان بستری است. 
اگر مسافر هرروزه مترو باشــید دیده اید که مأموران مترو در بحث تذکرات حجاب 
هیچ گونه دخالتی ندارند و مسئولیت آن برعهده مأموران انتظامی قرار دارد، البته 
این درحالی است که فیلم دوربین های مدار بسته منتشر شده و براساس این فیلم ها، 
دختر جوان هنگام ورود به واگن قطار از هوش رفته و خبری از ضرب و شتم او هم 
نیست، اما در همین رابطه مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه، 
می گوید: صبح روز یکشــنبه 9مهرماه1402 دانش آموزی 16ســاله وارد ایستگاه 
متروی میدان شــهدا در خط4 به قصد عزیمت به مدرسه می شود. در لحظه ورود 
قطار به ایستگاه او به ســمت واگن انتهایی قطار حرکت می کند، اما در لحظه ورود 
به قطار تعادل خود را به علت افت فشار از دست می دهد و دقیقا در ورودی قطار به 

زمین می خورد. 
مسعود درستی در ادامه می افزاید: این دانش آموز توسط همراهان خود از قطار خارج 
و به سکو برده می شود و در ادامه توسط همکارانم در مترو اقدامات اولیه برای احیا 
انجام می شود سپس بعد از رسیدن پزشکان اورژانس کارهای مقدماتی انجام و این 
دختر به یکی از بیمارستان ها منتقل می شود. او با اشاره به اینکه این دختر در حال 
حاضر در بیمارستان بستری است، در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه در بدو ورود 
این دانش آموز برخوردی بین او و کارکنان مترو رخ داده است؟ می گوید: با بررسی 
فیلم ها مشخص شد از زمان ورود این خانم به ایســتگاه هیچ گونه برخورد لفظی و 
فیزیکی بین این دانش آموز و کارکنان مترو رخ نداده و به هیچ عنوان چنین چیزی 

ثبت و ضبط نشده است.

شهردار تهران در پیام خود به مناسبت روز جهانی »اسکان بشر« نوشت:

سکونت 2میلیون تبعه خارجی در تهران
حتماروزانهوقتیازمحل
کارتامنزلیاتافروشگاه
سرکوچهتانویاحتیتا
خانهدوســتوآشناتردد
میکنیدیــاهنگامیکهبه
خریدمیرویدوروزمرگیتان
راخوبوبدمیگذرانید.گاهی
مشکلیجلویپایشماسبز
میشــودکهنمیدانیدچطور
میتوانیدآنرارفعکنید؛مثلاآسفالتکوچهوخیابانشماخراب
شده،پسماندهمسایهتانآزاردهندهاستیاموجوداتموذیرادر
راهدیدهایدوکلافهشدهاید.تلفنرابردارید؛شماره02123023337
کهتلفنارتباطباخوانندگانهمشهریاسترابگیریدتامسائلو

مشکلاتشماراازمدیرانشهریپیگیریکنیم.

مراسمگرامیداشتروزجهانی»اسکانبشر«باشعاراقتصادتابآورشهریدر
مجموعهفرهنگیوهنرینگارستانباحضورمدیرانشهریوبرخیازسفرای
خارجیبرگزارشد.دراینمراســمپیامعلیرضازاکانی،شهردارتهرانتوسط
حمیدرضاغلامزاده،معاونمرکزارتباطاتواموربینالمللشهرداریتهرانقرائت

شد.سکاندارپایتختدراینپیامبهچندنکتهمهماشارهکردهونوشتهاست:

   امروزه اقتصادهای شهری دائماً در معرض شوک ها و استرس های مختلف مانند بلایای طبیعی، بیماری های 
همه گیر، ناآرامی های اجتماعی یا اختلالات فناوری هستند. پیچیدگی و عدم قطعیت های ناشی از درهم تنیدگی 
مسائل متنوع شهری با بحران ها، مدیریت شهرها را دشــوارتر کرده و مدیریت شهری تاب آور به دنبال یافتن 
روش های بومی، چندجانبه و عدالت محور در شهرهاســت. باتوجه به وضعیت اقتصادی کنونی کشور و به تبع 
شهر تهران، اقتصاد مقاومتی یکی از رویکردهای اصلی شهرداری تهران طی سال های اخیر بوده است؛ رویه ای 
که هم روند روبه رشد اقتصادی را در کشور حفظ کرده است و هم آسیب پذیری  ناشی از چالش های اقتصادی 
را کاهش می دهد. یعنی وضع نظام اقتصادی را طوری رقم می زند که در برابر شوک های داخلی و خارجی بیمه 

شود و روند آسیب و اختلال را کاهش می دهد.

   از مهم ترین ویژگی های ذکرشده برای 
اقتصاد مقاومتی، تاب آور بودن اقتصاد است که 
ازجمله مهم ترین اقدامات تهران در راستای 
تاب آوری اقتصادی می توان به مقابله با اثرات 
منفی تکانه ها و انطباق با شرایط جدید بعد 
از بروز تکانه های اقتصادی پساتحریم اشاره 
کرد. ازاین رو باتوجه  به شــرایط تحریم های 
ظالمانه که مردم ایران در سال های گذشته 
با آن روبــه رو بوده اند، دســتیابی کامل به 
اقتصاد مقاومتی و تاب آوری اقتصادی یکی 
 از اهداف اصلی شــهرداری تهران است که 
امیــد آن می رود بــا ممارســت و همکاری 
برنامه اسکان بشر سازمان ملل متحد و سایر 
سازمان های بین المللی به این مهم دست یابد.

   نکته دیگری که باید به آن توجه شود این است که شهر 
تهران هرساله میزبان حجم عظیمی از مهاجران و پناهندگان 
است. این پدیده هزینه های اقتصادی و اجتماعی زیادی را 
به شهرداری تحمیل می کند. در حال حاضر حدود 2میلیون 
تبعه خارجی در شــهر تهران ســکونت دارند که بیش از 
700هزار نفر آنها در یک سال اخیر شناسایی شده اند و این 
موضوع نشان از روند روبه رشد این پدیده دارد. تأثیری که 
ورود اتباع خارجی به کلانشــهر تهران ایجاد می کند قابل 
تأمل است. یکی از این چالش هایی که به حوزه فعالیت برنامه 
اسکان بشر ملل متحد نیز مربوط می شود، اسکان این افراد 
است؛ چراکه بسیاری از آنها در سکونتگاه هایی غیرقانونی 
اقامت می کنند که به دلیل فقــدان مدارک هویتی قابلیت 
ساماندهی ندارند. از این رو به نظر می رسد تنها راه مواجهه 
با این مسئله، ایجاد تعاملات بین المللی هم بین شهرها و 
کشورها و هم نهادهای بین المللی است، زیرا سامان دادن 
پناهندگان امری چندلایه اســت که فقط یک لایه آن به 
کشور ایران و شهر تهران مربوط می شود و لایه های دیگر در 
گرو تعاملات بین المللی بین کشورها و نهادهای بین المللی 

همچنین تعامل با نهادهای دولتی و غیردولتی است.

   از نخستین گام های برنامه ریزی شهر تهران برای 
تاب آوری اقتصادی و ســازگاری، ارزیابی ریســک ها و 
آســیب پذیری های شــهری در برابــر شــوک ها و 
استرس های مختلف است. این موضوع شامل شناسایی و 
تجزیه وتحلیل خطرات بالقوه، احتمال و شدت و تأثیرات 
آنها بر بخش ها، نقش آفرینان و مکان های مختلف است. 
ارزیابی خطرات و آســیب پذیری ها شامل درک عوامل 
اساسی مانند تنوع، افزونگی، ارتباط، فراگیربودن و نوآوری 
است که اقتصاد تهران را کم وبیش انعطاف پذیر و سازگار 
می کند. یکی از اقدامات مهم شهر تهران در برنامه ریزی 
برای تاب آوری و سازگاری، مشــارکت دادن ذی نفعان 
و عموم مــردم در فرایند ایجاد و اجرای برنامه هاســت. 
این امر شامل شناسایی و مشارکت دادن نقش آفرینان 
و گروه های مردمی اســت که در اقتصاد شــهری سهم 
یا منافعی دارند. در این زمینه شــهرداری تهران طرح 
بودجه ریزی مشارکتی را عملیاتی کرده است. شهرداری 
تهران با درگیرکردن ذی نفعان و مردم توانسته اعتماد، 
مشروعیت و مالکیت برنامه ها را ایجاد کرده و از دانش، 

منابع و ظرفیت های متنوع اجتماع بهره ببرد.

تهراندرانتظار2تحولبزرگ

پایانه جدید شــرق ازجمله پروژه هایی 
اســت کــه در دوره قبل با پیشــرفت 
بیش از 90درصدی بلاتکلیف رها شد 
و شــهرداری تهران در این دوره تلاش 
می کنــد آن را تکمیــل و تجهیز کند. 
ســیدجعفر تشکری هاشــمی، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شــهر تهران در آخرین بازدید خود از 
این پروژه گفت پیش بینی می شود این 
پروژه تا بهمن امسال بهره برداری شود. 
او عنوان کرد: »اگر 6سال پیش موضوع 
پیگیری می شــد با حدود 80میلیارد 
تومان تکمیل می شد و به بهره برداری 
می رســید، اما با توجه به خرابی هایی 
که طــی ســال ها به دلیل رها شــدن 

ایجاد شده اند و براساس تورم، بیش از 
700میلیارد تومان یعنی تقریبا 9برابر 
بیشتر از قیمت قبلی منابع احتیاج دارد. 
از کل مبلغ موردنیاز 300 میلیارد تومان 
از محل ســرمایه گذاری و ردیف های 
بودجه شهرداری تهران برای این پروژه 
درنظر گرفته شده و تلاش ما این است 
مابقی هزینه از محل تبصره های بودجه و 
از طریق تهاتر با پیمانکاران تامین شود.« 
براســاس گفته ها قراردادهای بخش 
تجهیزات تامین و پیش پرداخت ها داده 
شده است. تشکری هاشمی با بیان این 
مطلب گفت: »اما در تأمین تجهیزات 
مشــکلاتی وجــود دارد و از همین رو 
خرید تجهیــزات باید ســریع تر انجام 

شــود و قراردادهــای موردنیاز منعقد 
شوند تا در زمان مقرر این پایانه افتتاح 
شود.«  به گفته این عضو شورا، به دلیل 
آنکه تعهدها به پیمانکارها داده نشــده 
بود، قرارداد پله برقی ها منقضی شدند 
و بر همین اســاس مجبور بــه انعقاد 
قراردادهــای جدید با قیمت بســیار 
بالاتر شده ایم. او همچنین به ضرورت 
بهره برداری از تعاونی مسافربری اشاره 
و عنوان کرد: »بخش تعاونی  مسافربری 
را باید هرچه سریع تر فعال کنیم؛ زیرا 
این بخش نسبت به بخش های خدمات 
جانبی اولویت بیشتری دارد و تا پیش 
از آغاز فصل زمستان باید فضای پایانه 

شرق مساعد شود.«

پایانههوشمندشرقبهمنبهرهبرداریمیشود

پیشرفتبخشهایمختلفپایانهشرق

ساختجامعترینمجموعهورزشی
درشهرآفتاب

در پی دستور رئیس جمهور برای ساخت یک مجموعه 
ورزشــی بزرگ و مجهز در اطراف تهران، جلســه ای با حضور 
محســن منصوری، معاون اجرایی رئیس جمهــور با حضور 
توکلی زاده، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران، 
نماینده آستان حضرت امام خمینی)ره(، رئیس سازمان ورزش 
و مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری تهران، 
برای بررسی ظرفیت ها، امکانات و توانمندی ها برگزار و در نهایت 
شهر آفتاب برای این موضوع انتخاب شد. به گفته محمدامین 
توکلی زاده، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران در 
این جلسه مقرر شد پس از انجام هماهنگی های لازم با مسئولان 
ذیربط و پس از انجام تشــریفات قانونی، طــی 10روز آینده 
جانمایی زمین مناســب برای این مجموعه به مساحت بیش 
از 3۵0هکتار در اراضی اطراف شــهر آفتاب انجام یا پیشنهاد 
بهتر ارائه شود. همچنین شــهرداری تهران مکلف شد تا مدل 
مشــارکت در انجام این پروژه را طی 2هفته ارائه دهد. نرگس 
معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 
تهران هم از این اقدام حمایت کرد و از اعلام آمادگی مدیریت 
شهری برای کمک به ساخت ورزشگاه جدید در تهران خبر داد. 
او گفت: »در کلانشهری چون تهران هرقدر بتوانیم سرانه های 
فرهنگی و ورزشی را ارتقا دهیم، امر پسندیده و موردنیاز شهر 
است و مدیریت شهر در حد توان خود به دستگاه های مختلف در 
این زمینه کمک خواهد کرد.« نباید از زیرساخت های موجود 
نیز غافل شد و قطعاً باید ورزشگاه های موجود هم به روزرسانی 
شوند. معدنی پور با بیان این مطلب عنوان کرد: »نمی توانیم یک 
مجموعه ورزشی بزرگ چون ورزشــگاه آزادی را به دلیل آنکه 
مشکلات تأسیساتی دارد، رها کنیم تا یک مجموعه دیگر ساخته 
شود. طبیعتاً باید ورزشــگاه های موجود را از نظر تجهیزات و 
تأسیسات به روزرسانی کنند و در کنار آن در حوزه زیرساختی 

اقداماتی در راستای ساخت ورزشگاه جدید داشته باشند.«

17
درصد

تجهیزات

32
درصد

نمای ورودی

25
درصد

سالن اصلی

33
درصد

محوطه سازی 

40
درصد

زیرزمین

فرنازمحمدزاده؛روزنامه نگار

اهالیچشمهعلیهربارکهازشادی
آبتنیفارغمیشوندبانیمنگاهی
بهکتیبهبهجایماندهازآندوره،
پیشینهاینمجموعهتاریخیرامرور
میکردند.اینچشمهکهدرمنطقه
20شــهرداریومحدودهشهرری
قراردارد،نزدیکبه8هزارســال،
یکمسیرتکراریراروزوشبطی
کردهتابهاینسالهارسیدهاست.
همنشینیباآثارتاریخیهمچون
سنگنگارهفتحعلیشاهوباروی
ریموجبشــدتاچشمهعلیدر
سال1313بهعنواننخستینمیراث

طبیعیشهرستانریثبتشود.

خشکیبرتنچشمهعلی
ایننقطهازشهرســالهابهعنوانمأمنیبرایشادی
تهرانیهاشناختهمیشد؛حتیروزهایخاصیهمچون
ایامعید،اهالیشــهرازآباینچشمهبرایشستن
فرشهایخوداســتفادهمیکردندتــاآبزلالاین
چشمهقدیمیبازندگیروزمرهمردمگرهبخورد.اما
چشمهعلیسالهاستکهازروزهایپرهیاهوفاصله
گرفتهونتوانستهمانندگذشتهازحضورمشتاقانش،
رختشــادیبرتنکندوبافرارسیدنروزهایگرم
تابستان،داغتنهاییوخشکیبرتناینچشمهقدیمی
مینشیند.علتخشکیچشمهعلیهموارهباحدس
وگمانهایمختلفهمراهبودوهنوزبهشکلرسمی
مشخصنیستکهچهعاملیاینچشمه8هزارسالهرااز
نفسانداختهاست.مرورروزهایمنتهیبهخشکسالی
چشمهوموضوعاتیکهمسئولانمربوطهدرگفتوگوبا
همشهریمطرحکردند،چندنکتهمهمدرموردمعمای

خشکسالیچشمهعلیراعیانمیکند:

لیلاشریفگزارش
روزنامه نگار

مشکلخشکیچشمهازچهزمانیشروعشد؟
خشکسالی چشمه باستانی داستانی طولانی  دارد؛  در کنار اخباری که در سال های مختلف 
از کم آبی این چشمه مخابره شده، تا کنون 3بار این مشکل به نقطه اوج خود رسیده است. 
نخستین بار در اوایل دهه90 بود که خشکی دامن چشــمه علی را گرفت و برخی آن را به 
خشکسالی ربط دادند. دومین بار نیز در ســال های 97-96 خاطره تلخ نبود آب در بستر 
چشمه تکرار شد. در آن زمان نیز دلایلی همچون فعالیت خط6 مترو و خشکسالی بسیار 
پررنگ بود. در تابســتان سال جاری نیز این مشکل برای ســومین بار عیان شد و واکنش 

مسئولان را در پی داشت.

چشمه؛پایثابتدلنگرانیهایاهالی
اکبری یکی از اهالی شهرری است که تا چند سال پیش در شورایاری محله صفائیه فعالیت 
می کرد. چشمه علی و مشکلاتش یکی از موضوعاتی است که به گفته اکبری همواره در 
دستور کار مسئولان منطقه و اهالی قرار دارد و هر یک به نوعی برای حل و فصل این مشکل 
گام برمی دارند. او در گفت وگو با همشهری در رابطه با ماجرای خشک شدن چشمه علی 
توضیح داد: از زمانی که بحث مترو مطرح شد، ماجرای خشک شدن چشمه علی هم در دل 
مردم محله ترس انداخت. حرف و حدیث در مورد دلیل این خشکی زیاد است، اما یکی از 
موضوع های اصلی این بود که از وقتی کارگاه های مترو در دوره های گذشته ایجاد شدند، 
این کارگاه ها بلای جان آب های زیرزمینی شدند، مسیر آب ها تغییر کرد و چشمه علی 
خشک شد. خود ما اهالی محل اعتقاد داریم که آب چشمه علی هیچ وقت خشک نمی شود؛ 

چون سرچشمه اش از دماوند است.

حرفوحدیثهادرموردآبدهیباتانکر
در مرداد سال97 خشکسالی چشمه علی به نقطه اوج رسید و برخی از پر شدن 
بستر این چشمه با تانکرهای آب خبر داده بودند؛ نکته ای که در همان زمان با 
واکنش های متناقض اهالی محل همراه شده بود. اکبری با قطعیت می گوید: 
»نه! اصلا چنین چیزی نبود. تا سال98 که من در شورایاری بودم، اصلا این کار را 
ندیدم. واقعیت این است که حفاری مترو هر چند باعث توسعه شهر می شود، اما 
آسیب هایی هم به بار آورده است. آن سال ها هم در نهایت به دلیل پیگیری هایی 
که مردم و رسانه ها انجام دادند، به نظرم مترو مجبور شد که شریان مسدود شده 

را آزاد کند، اما من از نظر فنی اطلاعات کاملی در دسترس ندارم.«

بررسیموضوعدرمترو
متروی تهران در تمام این ســال ها بــا اتهامات 
متعددی در رابطه با وضعیت چشمه علی مواجه 
شده است، اما این اتهامات هرگز از سوی مراجع 
رسمی تأیید نشــد  و در حال حاضر نیز با توجه 
به ورود دادستانی و جلســه ویژه معاونت پدافند 
غیرعامل، این شــرکت در مســیر بررسی و ارائه 
گزارش قرار گرفته اســت. عبــاس فتحعلی پور، 
مجری خــط6 متــروی تهــران در گفت وگو با 
همشهری توضیح داد: در مرداد ماه امسال با توجه 
به اینکه چشمه کم آب شده بود، دست به تنظیم 
یک گزارش و ارسال آن به نهادهای ذیربط زدیم. 
موضوع چشــمه علی به چند عامل بستگی دارد 
و این گونه نیســت که خط6 مترو اثر گذار باشد. 
او معتقد اســت که »خط6 متروی تهران که از 
کنار حرم شــاه عبدالعظیم عبور کرده است، در 
نیمه دوم سال97 به پایان رسید؛ به عبارت دیگر 
از ســال98 ما هیچ فعالیت عمرانی در این بخش 
نداشتیم. بر این اساس اتهام از دوش مترو برداشته 
می شــود. ما فعالیت عمرانی در ایــن محدوده 
نداریم و ضمنا این تونل در محــدوده صفائیه و 
چشــمه علی حداقل 230متر از مظهر چشــمه 
فاصله دارد. به نظر من اگر مترو عامل خشکی در 
سال97 بود، پس از آن دیگر نباید آب به چشمه 
برمی گشــت؛ درحالی که بعد از یک مدت شاهد 
وجود دوباره آب در چشمه بودیم.« مجری خط6 
به بررسی های انجام شده، اشاره کرد و گفت: ما به 
این نتیجه رسیدیم که تقریبا وجود چاه های مجاز 
و غیرمجاز نیز بر دِبی چشمه اثر می گذارد. بحث 
میزان بارندگی نیز پررنگ است. براساس آماری 
که سازمان هواشناسی ارائه کرده است، در 2سال 
گذشته در وضعیت خشــک و بسیار خشک قرار 
داشته ایم و قطعا این موضوع بر میزان آب چشمه 
اثر می گــذارد؛ چراکه ســطح آب زیرزمینی در 
2سال گذشته کاهش یافته است. حداقل 60 تا 
70سانتی متر از تراز آب زیرزمینی این مجموعه 

پایین رفته است. تمام این موارد اثر گذار است.

واکنشمتروبهفرضیهانحرافآبهایزیرزمینی
برخی معتقد هســتند که تونل های مترو موجب انحراف آب های زیرزمینی شده اند؛ نکته ای که از سوی فتحعلی پور 
به شدت رد می شود: »در مجموعه چشمه علی بررسی هایی انجام دادیم و در این میان چند چشمه مانند چشمه درکه 
را نیز به عنوان چشمه شاهد درنظر گرفتیم تا امکان مقایسه وجود داشته باشد. در 2سال گذشته چشمه درکه نیز با 
کاهش میزان دِبی آب مواجه شده است. دستگاه TBM از ایستگاه حرم از 2کیلومتر عبور کرده است و بر همین اساس 
بیان این نکته که مترو بر خشکی چشمه علی تأثیرگذار است، درست نیست. شاید در آن مقطع زمانی )سال97( یک تأثیر 
منفی مقطعی گذاشته باشد، اما آب مسیر خود را پیدا می کند.« او افزود: جلسه های متعددی از سوی معاونت پدافند 
سازمان مدیریت بحران، فرمانداری و... در این رابطه برگزار شد و آخرین دستور کار این است که یک کارشناس رسمی 
انتخاب و در نهایت براساس نظر این کارشناس تصمیم نهایی گرفته شود؛ چراکه حفظ کتیبه قدیمی در چشمه علی 
برای ما هم مهم است. از نظر من با شروع سال آبی و بارندگی های پاییز، سطح آب بالا خواهد آمد و شاهد ورود آب به 

چشمه علی خواهیم بود.

چاههایغیرقانونیوپایینآمدنسطحآبزیرزمینی
شورای شهر ششم در کنار سایر مسئولان شهری این موضوع را پیگیری می کند. جعفر شربیانی، عضو شورای شهر نیز 
در گفت وگو با همشهری به بیان دلایل احتمالی خشک شدن چشمه علی پرداخت: »مجموعه ای از موضوعات دست 
به دست هم دادند تا این اتفاق بیفتد و یکی از دلایل شاید مربوط به سلسله فعالیت های مترو در دوره قبل باشد، اما دلایل 
دیگری همچون پایین آمدن سطح آب زیرزمینی، استفاده از قنات های مسیر چشمه علی از طریق چاه های غیرقانونی و... 
وجود دارد.« به گفته او »در حال حاضر باید به دنبال راه حل باشیم تا آب به مسیر خود بازگردد، امکان احیای چشمه علی 
وجود دارد. در دوره پنجم یک بار شاهد خشکسالی چشمه علی بودیم و این چشمه احیا شد، ما در تلاش هستیم که نه تنها 
آب به مسیر چشمه علی بازگردانده شود، بلکه یک اقدام جامع و کامل برای حل این مشکل اندیشیده شود.« خشک 
شدن چشمه علی در سال های مختلف با فرضیه های متعددی همراه بوده است، اما هنوز به شکل رسمی هیچ یک از این 
فرضیه ها تأیید نشده و باید منتظر ماند و دید که همکاری مشترک نهادهای مربوطه با دادستانی چه جوابی برای این 

معمای چندین ساله خواهد داشت.

جلسهویژهپدافندغیرعاملبرایکشفمعما
محمدحسن فصیح، معاون پدافند غیرعامل سازمان مدیریت بحران شهر تهران 
نیز به واسطه پیگیری های دادستانی، در هفته های اخیر موضوع خشک شدن 
چشمه علی را در دســتور کار خود قرار داد و نخستین جلســه نیز با حضور 
نهادهای نقش آفرین در این موضوع در یازدهمین روز شــهریور سال جاری 
برگزار شده است. او در گفت وگو با همشــهری در رابطه با موضوعات مطرح 
شده در آن جلسه توضیح داد: »با توجه به دستور دادستان عمومی و انقلاب 
شــهرری مبنی بر بررسی علل خشک شدن چشــمه علی و همچنین ارجاع 
موضوع از سوی شهردار تهران، جلسه ای برای بررســی موضوع با محوریت 
معاونت پدافند غیرعامل سازمان برگزار شد.« به گفته فصیح، جلسه ابتدایی با 
حضور مدیران تنها به طرح موضوع پرداخته و مقرر شد تا سازمان های مرتبط 
مســتندات خود را جمع آوری و در جلســه دوم ارائه کنند: »در حال حاضر 
مشخص نیست که دلیل قطعی و اصلی خشک شدن چشمه علی چیست. در 
مرحله اول از مســئولان مربوطه دعوت کردیم تا در حضور دادستان به بیان 
توضیحات بپردازند. در جلســه بعد موضوع شفاف می شود و فعلا نمی توان با 
قطعیت صحبت کرد. خشک شدن چشمه علی از موضوعاتی است که نیازمند 
بررسی اســت؛ چراکه این اتفاق چندین بار در ســال های مختلف مانند96 و 
97 رخ داده است.« او در پاســخ به این نکته که چگونه مشکل چشمه علی در 
سال های 96 و 97 حل شد، گفت: »آن زمان بارندگی به شکل عجیبی کم شده 
بود و زمانی که بارندگی افزایش یافت، مشکل به شکل طبیعی حل شد. در حال 
حاضر نیز یکی از دلایل خشکی را مرتبط با خشکسالی دانسته اند، این موضوع 
هم نیازمند بررسی است. به عبارت دیگر در آن سال ها نیز موضوع نقش مترو و 
خشکسالی مطرح شده بود. در حال حاضر نیز نمی توان به راحتی قضاوت کرد 

که چرا چشمه علی خشک شده است.«

مشخصاتچشمهعلی

8000
سالقدمت

همجواریکتیبه
فتحعلیشاه
قاجاروباروی
شهرری سال

1313
ثبت در فهرست 

آثار ملی کشور

سال

1399
ثبت در فهرست 
آثار طبیعی ایران

کاهش
بارندگیهاو
دبیآب

فعالیتعمرانی
خط6مترو
درسالهای
متمادی

چاههای
غیرمجاز

اوایلدهه

سال90

1397 سال

1402

فرضیههایمطرحشدهفرضیههایمطرحشده
درموردخشکسالیچشمهدرموردخشکسالیچشمه

33دورهخشکسالیجدیدورهخشکسالیجدی
چشمهعلیچشمهعلی

»بزرگترینقــراردادتاریخمتروی

مترو
پایتختبهثبترســید.«شهرداری
تهرانچندیپیشاینخبررااعلام
کردتاپساز7سالتهرانیانشاهدتغییرچهرهمترو

باشند؛متروییکهروزانهبیشاز2میلیونمسافردارد؛
مسافرانیکهازداخلیاخارجپایتختخودرابهاین
ناوگانمیرســانند.البتهباافتتاحخطوطجدیدو
راهاندازیمترویپرند،اینجمعیتبیشترمیشوداما

شتابافتتاحخطوطنیازمندواگنهایجدیداستتا
سرعتخدمترسانیکندنشود؛نیازیکهمدیریت
شهریباهمراهیدولتبهثمررساندوکاممردمرا

شیرینکرد.

ثبتبزرگترینقراردادتاریخمترویپایتخت

جزئیاتثبتتاریخیترینقراردادمترویپایتخت بازشدن قفل مترو پس از 7 سال
محسنهرمزی؛سرپرســتمعاونتحملونقل
وترافیکشــهرداریتهــران:قراردادهایمترو
درخصوصتامین۶30دســتگاهواگنوهمچنین
اورهالقطارهــاراپیگیریمیکنیــمودرزمینه
تعمیراتاساسیقطارهانیزباعقبماندگیمواجه
بودیمکهازاولسالتاامروز،توانستیم12رامقطاررا
اورهالکنیموبازسازیکلی2۹رامقطاردیگررانیزتا
پایانسالدردستورکارداریم.برایخریدقطارهای
مترو،دولتنزدیکبهیکمیلیارددلارکمککرده
است.برهمیناساسقراردادتأمین۶30دستگاهواگن
مترورابعداز7سالباکمکدولتبهسرانجامرساندیم
وایناتفاقمهمپسازتغییردولتومدیریتشهری
باهمتدکترزاکانیوشورایششموباهمراهیدولت
سیزدهمرقمخوردوامیدواریمسالآینده،نخستین
قطارهاازمحلاینقــراردادراتحویلگرفتهودر
خدمتمردمقراردهیم.میزاناعتبارقرارداد۶30
دستگاهواگنمترو،870میلیوندلاراستکهباتوجه
بهافزایشتعدادواگنهابه7۹1دستگاه،هزینهآنبه
یکمیلیارددلاررسیدکهبزرگترینقراردادتاریخ
مترومحسوبمیشود،ضمناینکهدرحوزهاورهال
قطارهانیزتاامروزنزدیکبه300میلیاردتومانهزینه
کردهایموبرایاورهال2۹رامقطارتاپایانسالبه

حدود2هزارمیلیاردتوماندیگرنیازداریم.

1.000.000.000مکث
 دلار، کمک دولت
870.000.000برای خرید واگن

دلار، اعتبار 630 واگن

بعداز7سال
نهایی شدن قرارداد

1403
 زمان تحویل
اولین واگن ها

وضعیتاورهالقطارهادرسال1402

تاپایانسال
اورهال 29 رام قطار

1402
اورهال 41 رام قطار

300میلیارد
تومان؛ هزینه اورهال 

 12 رام قطار
2000میلیاردتا امروز

تومان؛ هزینه اورهال 
29 رام قطار

1.000.000.000
دلار هزینه 791 واگن

از630به791
افزایش تعداد واگن  ها


